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 گاهــی اوقــات پیش ‌آمده‌ اســت 
کــه از ســخنان دیگران بــه رنج آمده 
و احساس خوبی نســبت به کلام آنان 
ندارید. خیلی از اوقات هم شده است که 
کلام افراد به مذاق شما خوش می‌آید و 
صرف‌نظر از محتوا، پیام مثبتی را برای 
شــما به همراه دارد، و نه‌تنها شــما را 
رنجیده‌خاطر نمی‌کند، بلکه گوش جان 

فرا می‌سپارید.
برانگیخته‌شــدن  میان، دلیل  این  در 
احساسات ما نســبت به کلام دیگران، 
تنها پیامی نیســت که دریافت شــده 
‌اســت، بلکه مهم‌تر از آن، قالبی اســت 
کــه در آن، پیام و محتوا بــه ما انتقال 
داده می‌شود و اثرگذاری چشمگیری در 

طرف مقابل دارد.
برای مثال، وقتی همسر یا همکارتان 
جلوی شما را بگیرد و بگوید: »از کارت 
خیلی بدم آمد، برو گوشــه‌ای بنشین و 
به کارت فکر کن!« چه احساسی به شما 

دست می‌دهد؟
آیا از اینکه همســر یا همکار شما در 
این قالب پیام خود را به شــما رسانده 
و شــما را به تفکر دعوت کرده اســت، 
خوشحال می‌شــوید یا رنجیده‌خاطر و 
ناراحت؟ آیا با خود می‌گویید که: »وای! 
چه حرف دلگرم‌کننده‌ای!« یا می‌گویید: 

»چه برخورد بی‌جا و توهین‌آمیزی!«

آیا شما چنین شخصی را که این نوع 
از برخــورد و قالب کلامــی را برگزیده، 
حتی اگر قصد کمک به شــما را داشته 
‌باشد، برای بیان مشکلات خود و کمک 
خواســتن انتخاب می‌کنیــد و این نوع 
برخــورد را کمک‌کننده و رشــد‌دهنده 

می‌دانید؟
حال ســؤال اصلی این است که وقتی 
ایــن نــوع از برخــورد کلام و گفتار با 
بزرگ‌ســالان، محترمانه یــا مؤثر واقع 
نمی‌شــود، چرا باید فکر کنیم این‌گونه 
برخورد و آداب کلامــی برای تأدیب و 
تربیت کودکانمان مؤثر واقع می‌شــوند 
و ما را در راســتای اهداف تربیتی خود، 
که از اهم آنان رشد عزت‌نفس و کرامت 

انسانی است، هدایت می‌کند؟
برخی از بزرگ‌سالان کارهای غیرمؤثر 
انجــام می‌دهند.  زیادی  نســنجیدة  و 
آنان بــه نتایــج بلندمدت اعمالشــان 
نمی‌اندیشــند و هیچ‌گاه فکر نمی‌کنند 
کــودکان نســبت بــه برخوردهای ما 
چه احساســی دارنــد. در واقع معمولًا 
بزرگ‌سالان تفکر نمی‌کنند که کودکان 
از برخوردهــا و صحبت‌هــای مــا چه 

برداشتی می‌کنند.
وقتی به کودک یا نوجوانی می‌گوییم: 
»بــه کارت فکر کن!« احتمــالًا وی نه 
‌تنها به کار خود فکر نمی‌کند، بلکه فکر 

می‌کنــد ما چه‌قدر موجــود بی‌انصافی 
هستیم که او را متهم و وی را بازخواست 
می‌کنیم و علت وجــود این تناقض در 
وی، نبود مهارت تفکر و تعقل در کودک 
اســت که وجود آن نیازمنــد آموزش 
صحیح است؛ ضمن اینکه اساس کلام ما 
بر این پایه استوار است که ما می‌توانیم 
فکر آنان را کنترل کنیم و افســار تفکر 
آنان را در دست بگیریم و به هر سمتی 
که خود صلاح می‌دانیم بکشیم. این در 
حالی است که ما تنها می‌توانیم کودکان 
را به ســمت تفکر صحیح هدایت کنیم 
و مهارت خــردورزی و تعقل را به آنان 
آموزش دهیم تا خود در شرایط نیاز این 

مهارت را به‌کار گیرند.
مــا در این نوشــته به دنبــال ایجاد 
فاصله‌ای مثبت هستیم تا در آن شرایط، 
ضمــن حفظ احترام و دوری از پرخاش 
و تندخویی، محیطی را ایجاد کنیم که 
کودک یا نوجوان بتواند در آن به تفکر و 
تعقل بپردازد و راهی برای حل تعارضات 
و مســائل بیابد. برای ایجاد این شرایط 

نیاز است این مراحل دنبال شوند:

۱. گفت‌وگو و تمرین کنید.
قبل از اســتفاده از فاصلة مثبت نیاز 
اســت دربارة فایده‌های ایــن راهکار با 
متربیان خــود گفت‌وگو کنید و بگویید 
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که هدف از انجام این کار، رســیدن به 
شــرایطی جدید برای تعقــل، تفکر و 
همچنین حل مسائل و تعارضات است. 
ایــن روش را می‌توانید به‌صورت عملی 
و کاربــردی به آنان آمــوزش دهید تا 
آنان نیز این راهــکار را فراگیرند. برای 
مثال، مادر می‌تواند به هنگام عصبانیت 
و تعارضــات از محیط متشــنج فاصله 
بگیرد و زمان خــود را به مطالعة کتاب 
یا دیدن برنامــة تلویزیونی مورد علاقة 
خود اختصــاص دهد و از آن شــرایط 
می‌تواند  معلم  همچنیــن،  کند.  دوری 
در کلاس درس خود قســمتی را برای 
تفکــر در نظر بگیرد تــا دانش‌آموز در 
صورت لزوم از صندلی تفکر اســتفاده 
 کند و راه‌حل مناســبی برای مشــکل 
به وجــود آمده بیابــد. متربــی نیز با 
مشــاهدة این برخورد و رفتار آن را فرا 

می‌گیرد و در انجام آن اهتمام کند.

۲. خود متربیــان محل فاصله را 
ایجاد کنند.

از  هــدف  بیاموزیدکــه  آنــان  بــه 
رنجاندن  و  تنبیه‌کــردن  فاصله‌گرفتن، 
آنان نیست، بلکه به‌دست‌آوردن آرامش 
و احساس مطلوب‌تر برای حل تعارضات 
منظور اســت، تا نه تنها دیگــران را با 
کلام و رفتار خــود نرنجانیم، بلکه آنان 
احســاس کنند می‌خواهیم کمکشــان 

کنیم تا راحت‌تــر بتوانند راه‌حلی برای 
مشــکل به وجود آمــده بیابند؛ ضمن 
اینکــه با ایجاد این فاصله، آنان ما را در 
مقابل خود نمی‌بینند و متوجه می‌شوند 
شخصی در کنارشــان قرار گرفته تا در 
کمــال آرامش و احتــرام به وی کمک 
کند و بتواند مشــکلاتش را با کمک او 

حل کند.

 ۳. از پیــش دربارة محل فاصله 
گفت‌وگو و برنامه‌ریزی کنید.

می‌توانید از قبــل دربارة محل فاصله 
با آنــان گفت‌وگــو و معیــن کنید در 
هنگام نیــاز، بدون معطلی، به آن محل 
یا فعالیــت رجوع کننــد و آن فعالیت 
یا محل را که می‌توانــد فعالیتی مانند 
مطالعه یا حتی بازی باشد، محلی برای 
آرامش و تفکــر بیابند. خیلــی اوقات 
بزرگ‌ترها فکر می‌کنند  کودکان وقتی 
می‌خواهند  و  اشتباهی شده‌اند  مرتکب 
اشتباه خود را جبران کنند یا دربارة آن 
احســاس خوبی  نباید  کنند،  گفت‌وگو 
اینکه کودکان  از  باشــند؛ غافل  داشته 
وقتی بهتر عمل می‌کنند که احســاس 
بهتری داشــته باشــند. در این شرایط، 
هم بهتر فکر می‌کنند، هم بهتر تصمیم 

می‌گیرند و هم بهتر عمل می‌کنند.

۴. به کودکان بیاموزید حتی پس 

در  بهتر  احســاس  کردن  پیدا  از 
محل فاصله، ممکن اســت مشکل 
همچنان پابرجا باشد و آنان باید به 
مشکلات  حل  برای  راه‌حلی  دنبال 

باشند.
ممکن است متربی پس از ایجاد فاصله 
و برقراری آرامش نتواند برای مشکل به 
وجود آمده راه‌حل مناسبی بیابد. در این 
صورت نیاز اســت با کمک شما به این 
مهم دســت یابد تا در نهایت به اهداف 
مورد نظــر در این رویکرد که عبارت‌اند 
از کنترل خشــم، مهارت حل مســئله، 

خردورزی و تفکر انتقادی، برسد.
با به‌کارگیری این روش، مربی و متربی 
پــس از ایجاد فاصلة مثبــت و برقراری 
آرامش، به راه‌حل مناســبی برای حل 
تعارضات می‌اندیشــند تا هم پیام خود 
را به دوری از پرخــاش و تندخویی به 
یکدیگر انتقال دهند و هم بستری برای 
هم‌افزایی و رشد در مسیر تربیت فراهم 

آورند.

پی‌نوشت
1. فاصلة مثبت در واقع معادلی است برای عبارت 
Positive Timeout کــه در بســیاری از منابع تربیتی 

متداول اســت و به‌کار مــی‌رود. فاصله گرفتن در 
هنگام تعارضات مفید اســت، ولی اگر این کار را با 
تنبیــه و آزار کودک همراه نکنیم، می‌توانیم از این 
فرصت برای دســتیابی به آرامش و احساس بهتر 

استفاده کنیم.
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 مثبت


